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Priprave za inovacijsko delovanje 
pospešujemo 

l^aja se  j e  prvič letos se-
wla  komis i ja  za  inovacije, 

^ t e r e  predsednik j e  postal 
Veto Gruden. Med drug im 

J® razpravljala tudi  o samo-
Pravnem sporazumu o 

lovaci jah, k i  j e  bi l  sprejet 
êta 1982 i n  j e  za  sedanje  
агтеге zastarel, predvsem 
J'Stem določanja nadomesti-

Da b i  dosegli izbol jšanje  
vsebine  tega samoupravne
g a  akta, j e  komis i ja  sklenila 
osnovati skupino za  pripravo 
gradiv n a  področju inovacij, 
oziroma novega pravilnika. 
Pripravila j e  teze za razpra
v o  v strokovni skupini, za  
spremembe v organizaciji  
inovaci jske dejavnosti  v AJ-

j u n i j a  so  bi l i  v A lp in i  predstavniki na jveč j ih  kupcev 
" A ,  ZRN, Švice i n  Norveške 

r / 

i 
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Aipina Sports Corporation iz  ZDA Erichu 
»zroča glavni  direktor Tomaž Košir s imbolično nH-»zroča g l a v n i  d i r e k t o r  T o m a ž  K o š i r  s i m b o l i č n o  pr i -
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"lo sod2i°^^' Maše r a z m e r e  r e d k a ,  s a j  j e  t a k o  d o l g o l e t -
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r u z i l i  z o b i s k o m  n a š i h  n a j v e č j i h  k u p c e v .  
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pini, vk l jučno  s popravki sa
moupravnega sporazuma o 
inovacijah. Le te j e  razdelila 
m e d  vodstvene in  strokovne 
delavce, d a  b i  pridobila čim
več pr ipomb i n  predlogov, 
kajt i  znano je, d a  so le ti lah
k o  na jveč j i  spodbujevalci  ali 
zaviralci inovacijske dejav
nosti v organizaciji. 

Tako pripravl jene teze b o  
komis i ja  dala v javno  raz
pravo, v kateri bo  lahko vsa
kdo posredoval pripombe in  
predloge. Na osnovi tega b o  
komis i ja  pripravila osnutek 
in  šele potem pravilnik, k j e r  
bodo upoštevane pripombe 
in  predlogi iz j a v n e  raz
prave. 

Teze v s e b u j e j o  devet os
novnih poglavij, in  sicer: pro-
paganda-informiranje, spod
bude  inovatorjem, predlogi, 
obravnava predlogov, izdela
v a  prototipov, poskusna pro
izvodnja, redna proizvodnja 
in  spreml jan je  uspehov; na
gra jevan je  — vrste in  oblike, 
in  pravna zaščita. 

Pri pripravi tez se  j e  sku
pina oprla n a  lastne i zkušn je  
iz pre j šn j ih  let, v veliki  mer i  
p a  upoštevala izkušnje  dru
g ih  organizacij, katere ima jo  
inovacijsko dejavnost  zelo 
dobro razvito. 

Toda to za  delovanje  n e  b i  
bilo dovolj.  V j u n i j u  pa se  j e  
skupina odpravila tudi v Sa
v o  in  Iskro v Kranju,  k j e r  j e  
ta dejavnost  močno razvita. 

Razumlj ivo  p a  je, d a  še  ta
k o  dobro načrtovano delova
n j e  i n  sodoben pravilnik n e  
pomenita nič, če delavci n e  
bodo sodelovali. 

Kako  p o m e m b n e  i n  kori
stne so  lahko  inovacije, pove 
n a  pr imer  podatek, d a  so v 
Iskri z inovaci jami v lan
s k e m  letu ustvarili 8 mi l i
jard dinarjev,  v Savi p a  kar  
25 mi l i jard  prihranka. Seve
d a  p a  j e  to m o ž n o  doseči le  s 
števi lnimi pr i javami  i n  
sprotnim d e l o m  komisi je.  

Letošnje 
znižanje cen 
premišljeno 

» s  sezonskim zniža
n j e m  cen  obutve za po-
mlad-poletje za  20—40 
odstotkov s m o  morali  ce
lo nekol iko pohiteti, ker  
j e  Planika nenadejano 
znižala cene v s e j  obutvi  
za  25 %.«, sta meni la  di
rektor TOZD Prodaja 
Ivan Capuder i n  vod ja  
oddelka za  d o k u p  Silva 
Pivk. »Cene vse  moške  
obutve s m o  zato znižali  
za  30 %. To obutev s m o  le
tos prodajal i  slabše i n  ra
čunamo, d a  b o m o  s tem 
zn ižan jem znatno pospe
šili obračanje denarja.  

Cene ženske i n  otroške 
obutve p a  s m o  znižali  le  
pri  tistih artiklih, k j e r  
prodaja teče slabše, d a  b i  
tako zmanjša l i  sezonske 
zaloge. 

Ce j e  potrebno, bomo 
cene znižali  še  dodatno, 
kar  j e  še vedno  ugodneje, 
kot če  obutev ostane n a  
zalogi. Že s t e m  izgubimo 
35 % vrednosti, če sploh 
n e  štejemo vezanih  sred
stev, zaradi česar mora
m o  najemati  kredite z v i
sokimi  obrestmi, stroškov 
skladiščenja, večjo  zase
denost prostorov, itd«. 

N. P. 

Karla KRIŽNAR V. 
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Ob rob sklepov 
delavskih svetov 

Delavski sveti TOZD Proiz
vodnja, DSSS i n  DO so imel i  se
j e  d n e  17. i n  18. juni ja .  

Delavski svet TOZD Proizvod
n j a  i n  Delovne skupnosti  skup
n i h  s lužb  sta sprejela naslednje  
glavne sklepe: 

— potr jene  so  bile nove viši
ne stroškov (dnevnice, terenski 
dodatek, nočnine, kilometrine), 
ki so j ih  imeli delavci pri opra
v l jan ju  del oz. nalog; . 

— potrdili so spremembo 22. 
in 34. člena pravilnika o skupnih 
osnovah za povračilo stroškov, 
ko so j ih  imeli delavci pri opra
v l jan ju  del oz. nalog, tako da 
spremembe ve l ja jo  z dnem, ko 
so znane nove višine, objavl jene 
v Uradnem listu; 

— potrdili so prednostno listo 
prosilcev za  družbeno najemna 
stanovanja. 

Delavski svet DSSS j e  potrdil 
spremembo zahteve šolske izo
brazbe pri delu. oz. nalogi kuha
n j e  obrokov. Potrjeno j e  bilo zvi
šan je  cen kosil na  270.— din. 

Za načelnika narodne zaščite 
so imenovali Jožeta Justina. 

Delavski svet TOZD Proizvod
n j a  j e  podaljšal pogodbo o odda
j i  planinskega doma na Gorope-
kah v zakup za dobo treh let. Do
ločil j e  mesečno zakupnino 
15.000.— din, ki  s e  določi vsako 
leto znova. 

Odobrena so bila sredstva v 
višini 850.000 din za pridobitev 
lokacijskega in gradbenega do
vol jenja  in tehnične dokumenta
cije za skladiščno lopo. 

Zaradi podražitev pri ureditvi 
hladilne vode za tehnologijo ter-
moplastov so odobrili dodatna fi
nančna sredstva 2.500.000.— 
din. Zaradi zman j š a n j a  števila 
delovnih mest  z odsesavanjem 
oz. odplinjevanja ter prestavitve 
plinske postaje v Gorenji vasi  so 
nastali dodatni stroški v višini 
1.170.000.— din, zato s e  odobrijo 
dodatna sredstva.  

Odobren j e  bil n a j e m  investi
ci jskega kredita za razširitev 
obrata v Gorenji vasi  pri Jugo-
banki, temeljni banki Ljubl jana 
v višini 80.000.000.— din po obre
stni meri, določeni s pravilni
kom banke za kreditiranje izvo
zno usmerjenih investicij, ki s e  
prilagaja spremembam obrest
nih mer za ostale namene, za 
dobo 6 let; pri LB temeljni banki 
Gorenjske v višini 51.000.000.— 
din za  dobo 6 let, iz sredstev Za
varovalne skupnosti Triglav iz 
Kranja, iz sredstev preventive v 
višini 3.000.000.— din, iz ostalih 
sredstev za  dobo pe t  let  po 70 % 
obrestni meri,  ki  s e  pri lagaja 
obrestni meri  za  vezane depozi
te. 

Odobrili so nakup 20 havb za 
odsesavanje hlapov organskih 
topil za šivalnico Žiri in 10 za ši
valnico Col. 

Izbran j e  bil najboljši  ponud
nik Strojimport Praha za nakup 
29 komadov stolpastih šivalnih 
strojev, 14 ravnih ploščatih ši
valnih strojev, po 4 pa cik-cak ši
valnih strojev in dvoigelnih stro
jev  za skupno vrednost 
182.959,30 klirinških dolarjev. 

Zaradi pravočasne izdelave 
vseh naročil za tu je  in domače 
kupce j e  bil sprejet  sklep, da s e  
v oddelku brizgane obutve v me
secu juni ju  dela vsak  dan po dve 
naduri. 

V oddelkih termoplastov, 
montaži šal, šivalnici in prikro-
jevalnici Col in šivalnici Žiri 
(težka), bodo med kolektivnim 
dopustom prerazporedili delovni 
čas in bodo v teh oddelkih med 
kolektivnim dopustom prvi te
den delali. V teh oddelkih in lah

ki montaži pa  bo potrebno delati 
nadure v s e  sobote tudi v mesecu 
avgustu, septembru in oktobru, 
in sicer samo dopoldanska izm®' 
na. , 

Sprejet  j e  bil sklep, da se  po®' 
piše kupoprodajna pogodba 
odkup zemljišča za bodoči obr®' 
v Šentjoštu. Za nakup 30 šiva'" 
nih strojev j e  bil sprejet  sklep' 
da s e  z DO Bagat podpiše samp' 
upravni sporazum o sovlaganl^ 
v razširjeno reprodukcijo v vis'" 
ni 20 % od vrednosti strojev. 
Delavski svet 
delovne organizacije 

Sprejet  j e  bil sklep, da Alpi"? 
prevzame pokroviteljstvo 
smučarskim skakalnim klubo^ 
Žiri za dobo treh let. V letu 19° 
bo Alpina iz sredstev reprezeO' 
tance SSK  Žiri dala 100 stan^ 
milijonov. Kot protiusluga pa 
od SSK zahteva rek lamira l  
na tekmovanjih.  D. V-

Pred štiridesetimi leti se je  začelo 
nadal jevanje 2 

»Nova oblast s e  bo iz dneva v 
dan utrjevala in prinašala nove 
in globoke gospodarske spre
membe, zato ne oklevaj mo, 
združimo s e  v močno gospodar
sko podjetje. Tako bomo postali 
gospodarsko sposobni, koristili 
bomo kraju,  zadovoljili delav
stvo in njihove družine, pozneje 
pa  bomo tudi konkurenčno 
uspešni.« Ko sem končal, s ta  s e  
ponovno oglasila zastopnika 
d. d. Sora in Postolarske zadru
ge. Oba sta z vso odločnostjo za
govarjala združitev, dokazovala 
prednost tega koraka, prepriče
vala in pozivala ostale zastopni
ke, n a j  premislijo in n a j  s e  odlo
čijo za združitev. Ker se  ni nihče 
več priglasil k besedi, sem pred
lagal, da  bi se  ponovno sestali 
čez dva dni z zastopniki delav
cev in malih obrtnikov. Vsi nav
zoči so soglašali s predlogom in 
s tem s e  j e  sestanek zaključil. 

Se n e k a j  trenutkov i n  čevl j i  bodo  n a  poti h kupcem.  A l i  b o  
spet k a j  reklamaci j?  

Dva dni pozneje smo s e  zopet 
sestali vs i  zastopniki in lastniki 
pre j  navedenih podjetij  ter za
stopniki delavcev in malih obr
tnikov. Predlagal sem, da usta
novimo podjet je  na zadružni 
podlagi, k j e r  bi bili vsi  delavci in 
uslužbenci enakopravni. Nave
del sem glavne značilnosti bodo
če zadruge. Ker ni bilo nobenih 
ugovorov niti pripomb, j e  bilo 
predlagano, da ustanovimo pri
pravljalni odbor, ki n a j  takoj  
prične z delom in n a j  pripravi 
v s e  potrebno za ustanovni občni 
zbor in pravilo podjetja. S tem 
predlogom so s e  navzoči stri-
njaH. 

Ker j e  bil pripravljalni odbor 
izvoljen, smo določili š e  naziv 
podjetja.  Bilo j e  več predlogov, 
odločili pa  smo se, da s e  podjet je  
imenuje Cevljarna Žiri z. z. o. j .  
(Zadruga z omejenim jam
stvom). Dogovorjeno j e  bilo, da 
s e  v ponedeljek začne delo in do
ločili so ljudi za opravl janje 
glavnih poslov. 

Na sestanku, katerega zapis
nik nosi datum 10. juni ja  1945, 
j e  bil izvršen prelom s starim in 
začetek novega obdobja za ži-
rovske čevl jarje.  Enakopravno 
smo reševali živl jenjske proble
me novega podjet ja delavci, za
družniki in zasebniki. 

30 .7.1945 j e  bil ustanovni ob
čni zbor ob navzočnosti 84 vpisa
nih članov ter s tem dal novo 
ustanovljenemu podjetju urad
no in pravno podlago. V upravni 
odbor so bili izvoljeni: Vinko Go-
vekar, Ignac Naglič, Franc Mli
nar, Mirko Kosmač, Avgust  Bo
gataj ,  Lovro Kavčič, Jakob Str-
lič, Jože Maček in Rudolf Kri
stan. 

Za namestnike upravnega od
bora so bili izvoljeni: Janez Ža-
kelj,  Pavel Kavčič in Matej Iva 
nov. 

V nadzorni odbor so bili 
Ijeni: Ivan Zaje, Leander MlinS'' 
Matevž Strlič, za namestnike P 
Jakob Tavčar, Štefan Albreht i 
Franc Poljanšek. .. 

Vodstvo podjetja s e  j e  znas' 
pred velikimi in težavnimi n® 
gami. J 

Novoizvoljeni upravni odb" 
j e  stal pred velikimi in odgov" 
nimi nalogami. Kako sprejeti i 
zaposliti delavce, ki so se  vraža^ 
z bojišč in iz pregnanstva 
svoje domove, j e  bila naša 
večja  skrb.  Čeprav so  n e k a t e  
bili ob vrnitvi zelo izčrpani, s? ' 
veselili svobode in z zaupanje 
gledali na  novi nastajajoči dfU 
beni red. Želeli so samo v 
živeti in delati. Mnogo se  jih ^ 
vrnilo, predvsem mladih, 
smo občutno pogrešali, vend 
smo s e  lotili dela in obnove z vs" 
vnemo. 

Kot predsednik novo ustai*^, 
v l jene zadruge sem poleg upr^^ 
nih poslov prevzel š e  nabavo 
prodajo ter skrb  za fina4^„ 
Ignac Naglič j e  prevzel tehni' čfl® 
in obratovno vodstvo, Franc M ^ 
nar pa  vso odgovornost za 
niško službo in knjigovodjih 
Znašel s e  j e  pred težko 
Prva mu j e  bila v pomoč S "  
Kopčavar, za obračun mezd P 
Pavel Kavčič. Mesec dni kaso^  ̂
j e  j e  prevzel knjigovodstvo ^ 
nez Oblak, ki se  j e  vrnil iz P 

tnovnciJ  ̂
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Strokovno posvetovanje 
v Slovenj Gradcu 

, . y  dneh 13. in 14. junija j e  
Uo v Slovenj Gradcu že tra-
'cionalno posvetovanje de-
avcev usnjarsko predeloval-
® industrije pod naslovom 
snje—produkcija—ideja— 

reacija. Prvi dan  posvetova-
, j e  potekal v d u h u  stro-

9^nih predavanj  strokov-
Jakov z različnih področij 

usnjarskih, čevljarskih, 
° strokovnjakov s področja 
olikovanja). Nekatere glav-
® misli n a  teh  predavanj ih  

so bile; 

1 Uvozna naravnanost ce-
jugoslovansko usnjar-

Iz vojske  pa  s e  j e  vr-
ftio Govekar in prevzel 
Pis •' o'^'^Glek. S t e m  so bile 
ne službe začasno ureje-

s 9^''^tovodja Naglič se  j e  boril 
Ijil ^ i m i  problemi. Najprej  j e  
lav° - urediti in popraviti de-
Vg izvesti tehnične pripra-

o^'ganizacijo dela. V najem 
ce ° Vzeli štiri največje  delavni-
ђ v Stari vasi. Zasebniki so 

odškodnini posodili 
J. pJ® in inventar, kar  smo kas-

kupili in izplačali. Prostori 
nj^''!P''avo gornjih delov, sekal-

skladišča so bili nameš-
rtio' ^ bivši postolarski zadrugi, 
Ojj'^^^žna dela pa so potekala v 
bili» delavnicah. Delovodje so 

Avgust Bogataj,  Ru-
Mli '^tan, Maks  Tušar,  Anton 
j nar, Jernej  Peternelj, pozne-

Prane Kavčič in Pavel 
••azv . ^ ' P r a v l j e n i  material so 
Poc z ročnim vozičkom po 
Se {^"^^znih obratih. Pozneje, ko 
snio zaposlenih večalo in 
Pf °'?'1р|гаИ nove obrate, j e  pri-
(fiar material razvažal z 

konjičem Anton Poljan-

j® bila združitev vseh če-
Pok*̂ ^̂  ̂ Upravičena, s e  j e  kmalu 

v praksi. Že v neka j  
Parn^^'^ smo izdelali več tisoč 
tve q vojaške in delavske obu-
žftv prodajo izdelkov ni bilo te-
Hg ' ^ nabavo surovin in pomož-

"materiala pa so bile velike 
ker j e  bilo blago racioni-

pQj tako da si moral imeti 
Vjie ^.®®narja š e  nakazilo od gla-

za usnjarstvo. Po-
ka^ii •i® dogajalo, da niti z na-
tialj denarjem nisi mogel 
žje materiala, š e  mnogo te-
Va J® za strojne dele, naba-
ftiogo« strojev pa  sploh ni bila 
iiUgji Posebne težave smo 
Пекн' prevozom, ker v kraju 
ПоУдј P °  vojni nismo imeli 

prevoznega sredstva, 
dnevn vprege in enkrat  

o avtobus. s e  nada l ju je  

ske  in  usnjarsko predeloval
n e  industri je  j e  zelo izrazita 
v s lovenskem delu te dejav
nosti; po strukturi delež kon
vertibilnega izvoza v celot
n e m  izvozu daleč presega ju
goslovansko povprečje. Gi
b a n j e  cen osnovne v h o d n e  
surovine  — surovih kož in  
bistveno z m a n j š a n j e  dohod
kovne motivacije konverti
bilnega izvoza, zmanjšu je ta  
dohodek dejavnosti.  Pri pro
d a j i  n a  domačem tržišču de
lu je jo  tržne zakonitosti, pa
dec realnih osebnih dohod
kov  p a  še  pospešuje  to delo
vanje.  Razpolaganje s 
skromnim in  nezadostnim 
deležem ustvar jenih  deviz  j e  
še  vedno motiv  za izvoz, os
nutki  nov ih  zakonov za ure
j a n j e  ekonomskih  odnosov s 
tuj ino p a  tega n e  vsebuje jo.  
Izredno hiter tehnološki raz
v o j  v svetu povzroča zaosta
j a n j e  usn jarske  in usnjar-
sko-predelovalne industrije, 
s a j  j e  k l j u b  v isokemu izvozu, 
uvoz strojev in  opreme sko
ra j  nemogoč, oziroma j e  iz
redno m a j h e n .  

Rešitev iz te zagate j e  raz
v i j a n j e  novih  tehnoloških 
procesov i n  strojev n a  osnovi 
domačega znanja.  Večji  po
udarek j e  treba posvetiti ino-
vatorski dejavnosti  v delov
n i h  organizacijah. Na t e m  
področju b i  bilo potrebno de
lati povsem drugače. Treba 
j e  začeti delati bo l j  načrtno s 
profesionalno nastavl jenimi 
delavci n a  t e m  področju in  
n e  čakati n a  nakl jučne ino
vacije, kot dosedaj.  

Skratka, inventivna dejav
nost mora v delovnih organi
zacijah dobiti mesto, katero 
tudi zasluži; korak napre j  v 
tej  dejavnosti  se  j e  pokazal 
tudi v Slovenj  Gradcu, s a j  so 
mesto n a  razstavnem prosto
ru  dobili  tudi na jbol jš i  inova
ci jski  dosežki v lanskem le
tu. 

Drugi d a n  posvetovanja j e  
bila predselekcija modelov, 
sestavnih delov in  materia
lov Izbor pomlad-poletje 
1986. T u  j e  bil  zelo uspešen 
naš  modelir  Janez Vehar, ki  
j e  v močni  konkurenci dose
gel 3. mesto v razredu žen
skih  sandal. Popoldne j e  bila 
za  zakl juček organizirana še  
okrogla miza  o aktualnih 
problemih stroke. O tem p a  
k d a j  drugič. Cveto GRUDEN 

Tretja nagrada v Slovenj  Gradcu 

Obeti so ugodni le, če 
bomo dobro delali 

Po obisku največj ih  
kupcev i z  tuj ine, s m o  se  
pogovarjali  z v o d j e m  pro
grama smučarskih čev
l j ev  Tonetom Kavčičem. 
Takole j e  pripovedoval:  

»Tu so bi l i  res naši  na j
večji  predstavniki, k i  pro
da ja jo  pancerje:  Heier-
l ing Švica, Haugen Nor
veška, Riess i n  Schaer iz  
ZDA, Drossier i z  ZRN. 

Tale čevel j  s m o  razvili  
doma, z lastnimi s i lami  
i n  z n a n j e m  

To j e  bi l  tretji sestanek 
za  pripravo kolekci je  za  
sezono 1986/87, hkrati p a  
s m o  se  pogovarjali  o od-
premi  v sezoni 1985/86, 
skupno  s kupci  p a  s m o  
ugotavljali  dobre i n  slabe 
strani proizvodnje obu
tve, k i  j i h  čaka. 

Od standardnih mode
lov s m o  za ta tretji sesta
n e k  pripravili  vse. Ob tem 
n a j  povem, d a  b o  kolekci
j a  dokončno predstavlje
n a  n a  četrtem sestanku, 
k i  b o  septembra; takrat 
b o m o  o tem lahko  pisali 
podrobnejše. 

Od novosti j e  bi l  MSX 
zelo dobro sprejet, tako 
glede n a  funkcionalnost, 
kot tudi estetski izgled. 
Pokazali s m o  tudi  nov  
tekmovalni  čevel j  i n  kup
ce s tem prepričali, d a  
s m o  sposobni z lastnimi 
si lami izdelati dober če
vel j .  

Zunanj i  sodelavec Mi
lan Herzog j e  pokazal  2 
nova modela, k i  p a  sta še  
v zelo začetni fazi, kar b o  
treba še temelj ito obde
lati. 

Ce strnem ugotovitve 
tega posveta lahko rečem, 
d a  se  v pr ihodnje  lahko 
nade jamo dobr ih  rezulta
tov n a  tržišču, če b o m o  
delali  solidno, torej kvali
tetno i n  v določenih ro
kih.  Poudarjam pa, d a  j e  
ta solidnost nu jna,  ker  se  
v svetovni konkurenci  
kar  hitro lahko zgodi, d a  
zaradi nesolidnega dela v 
h i p u  zdrknemo od  100.000 
parov n a  5—10.000 parov. 
Kaj to pomeni, si lahko 
samo mislimo,« j e  končal 
svoje razmiš l janje  Tone 
Kavčič. 
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S prvim ju l i jem nova 
obdelava podatkov za 

prodaj o 
Za nov način obdelave zalog v 

MPM smo s e  odločili zaradi ne
natančnosti in ne  sproti ugota-
vljanih (neažurnosti) podatkov, 
dobljenih na  star način. Kako 
nenatančni so bili ti podatki, po
v e  že dejstvo, da si v centrali če-
sto nismo upali poslati računal
niško izpisanih predlogov za za
menjave obutve med trgovinami 
(predispozicije). Na to nenatan
čnost jo  vplivalo predvsem to, da 
j e  računalnik ločeno obdeloval 
podatke za potrebe finančno ra
čunovodskega sektorja  in potre-

*be prodajne operative. 
Tako smo pred približno enim 

letom pričeli razvijati nov paket 
za obdelavo podatkov zalog v 
MPM. Nov način smo zastavili 
tako, da računalnik črpa podat
ke  o gibanju zalog in prodaje iz 
enotne baze podatkov za potre
be  vseh uporabnikov v Alpini. 
Paket j e  sestavl jen iz treh os
novnih skupin računalniških 
programov. 

Programi z a  vnos  podatkov. 
Dokumenti  s e  v bazo podatkov 
vnašajo  n a  d v a  načina: 

— preko terminala v operati-
vi  MPM — obsega vnos tujih do
bavnic (hkrati z računi dobavite
l jev  za potrebe saldakontov), tu
j ih  dobropisov, bremepisov, pre-
dispozicij med trgovinami, pre-
signacij in popravki napak. Tu 
smo v glavnem dali poudarek te
mu, da teče vnos podatkov čim 
enostavneje, brez odvečnih vpi
sov. Računalnik že ob vnosu od
kr i je  večino napak in nan je  opo
zori delavca, ki podatke vnaša.  

— Iz obstoječih obdelav na  
računalniku — obutev poslano 
iz centralnega skladišča bo na  
primer računalnik sam prenesel 
na  zalogo trgovine (kot blago na  
poti) hkrati, ko bo obdeloval za
logo v skladišču končnih izdel
kov. Podobno ve l ja  tudi za Alpi-
na dobropise, podatke o štiri
najstdnevni prodaji bo računal
nik vzel iz obdelave prometnega 
davka. 

Programi z a  kontrolo 
podatkov 

S pomočjo teh programov bo
do v finančno računovodskem 
sektorju (FRS) konec meseca 
opravili kontrolo med obraču
nom po prodajalnah, ki g a  bo iz
računal računalnik in med me
sečnim obračunom zaloge in 
prodaje, ki g a  bodo izdelali naši 
trgovci v MPM. Po končani kon
troli in popravkih napak bo ra
čunalnik izdelal obračun po tr-

Spet na počitniški praksi in na 
počitniškem delu 

Te dni j e  spet med nami veliko mladih ljudi. Človeka k a r  zami; 
ka, da povpraša, k a j  neki delajo. Nekaj sem j ih  pobaral; odgovori 
so tu. 

govinah in knjižil v knjigovod
stvu, kakor tudi blokiral v s e  do 
takrat vnesene podatke za pre
tekli mesec. 

Programi za izpise 
rezultatov so namenjen i  
različnim uporabnikom: 

FRS — dnevnik književnih 
dokumentov, kontrolne liste. 

Prodajalne — izpis obraču
nov, zgoščen izpis zaloge po arti
klih, predlogi za  predispozicije. 

Dobavitelji obutve — obraču
ni sprememb cen, obvestila o 
uspešnosti prodaje. 

Operative MPM — izpisi sta
n j a  zaloge in uspešnosti prodaje 
po artiklih, grupah obutve, pod-
grupah obutve, dobaviteljih, pro
dajalnah, rajonih ter različne 
kombinacije teh kriterijev. Te 
izpise, kakor tudi predloge za 
predispozicije namenjene trgo
vinam, ima prodajna operativa 
možnost naročiti tudi iz š e  ne  
dokončno skontroliranih podat
kov štirinajstdnevno. Izpise 
označene z zvezdico izdela raču
nalnik avtomatično ob zaključ
ku  meseca. 

Paket j e  narejen tako, da za
hteva popolno izravnavo obraču
na, ki ga  bo izračunal računal
nik z obračunom trgovcev. Pa
ket  tudi ne dopušča negativnih 
zalog, kar  pomeni dodaten pri
spevek k točnosti rezultatov. Se
veda pa bosta ti dve zahtevi po
vzročili, da  bo pri delu vseh upo
rabnikov nujna bistveno večja 
natančnost, kot j e  bilo to doslej. 
Z novim načinom obdelave po
datkov smo prvotno nameravali 
pričeti že po novoletni inventuri, 
vendar nam do takrat  š e  ni 
uspelo izdelati vseh programov. 
Tako smo po novem letu dokon
čali v s e  programe, nekatere do
datno izpopolnili in paket preiz
kusili. 

Morda še  to; celoten paket  
smo samostojno izdelali doma v 
Alpini in znašajo stroški za 
njegovo izdelavo po grobi oceni 
200 starih milijonov (bruto OD 
dveh delavcev za  eno leto in upo
raba računalnika IBM). 

Pri izdelavi tega paketa smo 
si pridobili tudi veliko novih iz
kušenj,  ki j ih  bomo lahko s pri
dom uporabili pri naslednjem 
paketu, namenjenem prodaji — 
to so naročila kupcev, ki bodo 
obenem služila tozdu Proizvod
n j a  za njihove obdelave. 

Borut Oblak 
Zdenko Bekš 

Brigita Berčič i n  Majda Frlic sta povedali, da  bosta na  praks' 
ostali 3 tedne, kot to zahteva Alpina po štipendijski pogodbi. Tu se ^ 
praksi naučimo več kot v šoli. 

Samo  ^ p u d e r :  Končal sem kovinarsko šolo. Preden dobi«' 
spričevalo strojnega ključavničarja, moram opraviti š e  obvezno šol; 
sko prakso, ki bi j o  sicer moral opraviti jeseni, pa  mi zaradi bolez"' 
m bilo mogoče. Po kolektivnem dopustu pa  bom postal pripravnik 
začel z rednim delom tu v orodjarni. 

Martin Novak:  Izdelal sem drugi letnik šole za orodjarje.  M"' 
koristoi praksi veliko naučim, tako da so t r i je  tedni zelo 

Ludvik Istenić: Obiskujem kovinarsko šolo in bom postal stf^ 
gar.  V Alpini sem s e  zaposlil za 2 meseca, da zaslužim neka j  
j a, s a j  tudi hobi stane. 

Tomo  Demšar: V Alpini bom ostal mesec in pol, da  bom k a j  z®' 
služil, s a j  v sak  dinar prav  pride. V domu. k j e r  bom stanoval ob štud'' 
j u  na glasbeni akademiji  j e  oskrbnina veliko večja, kot j e  štipendij®' 
Sicer delam tu že tretjič in prav  lahko s e  vključim v delo. 
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Številnejše zaposlovanje  
^ovih delavcev se  j e  pono-
Упо odrazilo v mesecu jun i ju  
'n v začetku ju l i ja ;  v t e m  ča-

j e  precej  delavcev prene-
halo delati, začelo j e  31 no-
^in delavcev, z d e l o m  p a  j e  
prenehalo 13 delavcev. 

Delovno r a z m e r j e  s o  v 
^OZD Proizvodnja nastopili  
I'rane Nagode, Stanko Pre-
'og, D a m j a n  Laurenčič; Dra-
1°, Žakelj, Herman  Strel i n  
'^ifoslav Podobnik so se  vr-

s s lužen ja  v o j a š k e g a  ro-
Prav tako j e  v t e m  času 

^astopilo počitniško delo 22 
dijakov. V delovni  skupnost i  

s k u p n i h  s lužb  j e  v k u h i n j i  
nastopila delo Mari ja Repaš, 
v TOZD Prodaja  p a  s o  začeli 
delati  Nada Škof lek v proda
ja ln i  Titovo Velen je,  Zorica 
Vulović  v prodaja ln i  Kragu-
j e v a c  i n  Jasna  Lovrinovič v 
prodaja ln i  Travnik.  

V TOZD Proizvodnja  so 
prenehal i  z de lom Mari ja 
Kuhar,  Olga Šubic i n  Amal i
j a  Lukačič  — vse  iz obrata 
Gorenja vas, Stanislav Se
m i č  j e  odšel  n a  ods lužen je  
v o j a š k e g a  roka, Frančiška 
Trček i n  Pavla Erznožnik 
sta  s e  upokoji l i,  Miroslav 
Pivk  p a  s e  j e  zaposlil  v drug i  
de lovni  organizacij i .  Z d e l o m  
sta v delovni  skupnost i  skup
n i h  s lužb  prenehala  Robert 
Bogataj,  k i  j e  odšel  n a  služe
n j e  v o j a š k e g a  roka i n  Jože 
Mlinar, k i  j e  odšel  v pokoj .  V 
TOZD Prodaja  sta z d e l o m  
prenehala  Stanislava Jereb 
i z  proda ja lne  Škof j a Loka I 
i n  Stanislav F l a j n i k  iz  pro
d a j a l n e  L j u b l j a n a  IV. 

Informacija o počitniškem delu 

^ o z G c i L i  6 a  Se. 

Na o b j a v o  s e  j e  pr i jav i lo  
21 deklet  i n  p r a v  toliko fan
tov. V de lovno r a z m e r j e  z a  
čas  počitnic so bi l i  sprejet i  
v s i  p r i j a v l j e n i  kandidati.  
Razporedil i  s m o  j i h  v nasled
n j e  oddelke:  termoplasti, od
delek  šal, oddelek br izgana 
obutev, l a h k a  montaža, ši

valnica, skladišče materia
lov, skladišče gotovih izdel
kov, p r e d v s e m  zaradi tega, 
d a  b o m o  pravočasno izdelali  
v s o  obutev; pomagal i  bodo  
pr i  skladiščnih  delih, oziro
m a  nadomeščal i  nekatere 
redno  zaposlene delavce v 
času dcDusta. 

ЛГа novo življenjsko pot so v tem mesecu stopile 
^^^elavke Marinka Petemel iz obrata Gorenja vas, 

'ana Jalšovec in Milijana Treven iz Žirov. Ob tem po-
^^Tnbnem življenjskem dogodku jim iskreno čestita-
^0 in želimo predvsem razumevanja, zdravja, sreče in 
'^^ovoljstva v zakonu! 

V pokoj odhajajo: 
v Iz naše delovne sredine odhajajo v pokoj Franči-
sfca Trček in Pavla Erznožnik iz oddelka šivalnice ter 

Mlinar iz skladišča obutve. Vsem želimo pred-
^^ern še mnogo let trdnega zdravja, zadovoljstva v do-
^očern krogu in prijeten spomin na delovna leta v Al-
Pini. 

ViH 
® Just in  i z  Goren je  vas i  j e  b i l a  o b  o d h o d u  v p o k o j  n a  
®iemu pr i  d i rektor ju  TOZD Proizvodnja  Tonetu  K l e m e n -

V Sisku odprta prenovljena 
prodajalna 

I 

Prodaja lna  v Sisku b o  o d s l e j  m n o g o  b o l j  f u n k c i o n a l n a  

11. j u n i j a  so p o  k o m a j  dva j se t ih  d n e v i h  prenavl ja
n j a  ponovno  odprl i  proda ja lno  v Sisku. 

Kot  p r a v i j o  v prodajalni,  j e  b i la  prenova  tudi  zares  
potrebna, s a j  j e  v o s e m n a j s t i h  letih proda ja lna  močno 
zastarala, tako  p o  opremi  k o t  p o  izgledu. 

Sedaj,  k o  so naš i  delavci  z a m e n j a l i  pode  i n  opremo, 
uredi l i  notranjost  i n  pročelje,  j e  proda ja lna  spet  spo
sobna  z a  sodobno prodajo  obutve; k a r  z zadovol js tvom 
o c e n j u j e j o  tud i  prodajalci  sami.  

Kot  ž e  rečeno, j e  to posodobitev opravi la naša  sku
p i n a  z a  adaptaci jo v bor ih  d v a j s e t i h  d n e h  z a  180 starih 
mi l i jonov,  kol ikor z n a š a j o  s k u p n i  stroški. 

»Tako so s e d a j  pogoj i  prodajalne,  k i  j e  sicer v trgov
s k e m  središču Siska, m n o g o  bo l j š i  i n  računamo, d a  s e  
b o  povečal  tud i  promet,« j e  m e n i l  direktor TOZD Pro
d a j a  Ivan  Capuder, k i  j e  prodaja lno  tud i  odprl. 

Se posnetek  z a  s p o m i n :  č lan i  kolekt iva proda ja lne  v Sisku, 
direktor TOZD Ivan Capuder  i n  ostali sodelavci  
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n a  temo: PRVO POLLETJE JE ZA NAML K A J  NAS ČAKA 
V DRUGI POLOVICI LETA 

V razgovoru so sodelovali: Jože BOGATAJ — v o d j a  na
bavnega sektorja, Tone KLEMENCIC, direktor TOZD Proiz
v o d n j a  i n  Bojan STARMAN, v o d j a  prodajnega sektorja. 

1. Ocenite d e l o  n a  v a š e m  po
dročju  v p r v i h  šestih mesec ih:  

a )  z u n a n j i  vp l iv i  
b) dobre  i n  s labe  b)  notranje 

strani 
c) organizacijsl(i napredek 

oz. pomanjklj ivosti  
d) ali s m o  napredovali v po

vezovanju sektor ja  v smis lu  
boljših skupnih uspehov 

e )  pr imer ja j te  načrtovano oz. 
doseženo 

Jože BOGATAJ: 
Ce začnem pri zunanjih vpli

vih, lahko rečem, d a  smo imeli v 
letošnjem prvem polletju m a n j  
teh težav, kot  p r e j š n j a  leta. V s e  
do j u n i j a  nismo imeli problemov 
z uvozom, š e  m a n j  pa s preskrbo 
ustreznih sredstev.  V s e  štiri 
oblike (maloobmejni promet, ko
operacije, nakupi z lastnimi de
vizami, začasni uvoz) s o  tekle 
brez težav in tako smo s e  z ne
katerimi težjimi primeri spopri
jeli  šele  sredi juni ja .  Seveda tu
di v prvem polletju nismo poslo
vali  povsem normalno in brez 
problemov, vendar  j e  bilo to bol j  
odvisno od l judi.  

Ko govorimo o dobrih in sla
bih straneh, bi  n a j p r e j  poudaril 
napredek, dosežen v tem, d a  s e  
j e  proizvodnja začela specializi
rati, v s e  to p a  pomeni tudi za na
bavo laž je  delo, m a n j  v r s t  mate
rialov, bol jš i  pregled, laž je  razu
mevanje  ljudi, ki  na  tem dela jo  
in bol jšo kvaliteto. 

Na drugi strani pa smo imeli 
primere, ko za veliko naročilo z a  
izvoz s Sovjetsko zvezo nismo 
uspeli nabaviti  zadostne količi
ne  kvalitetnega materiala. To 
nam j e  uspelo dobaviti šele  po 
dveh mesecih, k a r  kaže  na s labo 
stran specializacije (seveda če 
stvari  gledamo s stališča naba
ve). 

V organizacijskem smislu j e  v 
organizaciji  po linijah dosežen 
napredek. S e  vedno p a  s e  pre
večkrat  dogaja,  d a  s e  nekateri  
ne  zna jo  vključiti  v takšno obli
k o  sodelovanja. Naj  povem naj
bol j  tipičen primer; v organizaci-

j i  smo točno zapisali, k a j  mora 
skupina štirih, petih ljudi, k i  to 
delo opravl ja jo,  vedeti. Morajo 
poznati produkt, k d a j  bo dan v 
proizvodnjo, iz kakšnih materia
lov bo, k j e  s e  to blago dobi, k d a j  
j e  treba dobaviti material, d a  b o  
zaloga n a j m a n j š a ,  itd. in d a  bo 
proizvodnja imela dovolj dela. 
Vendar ugotavljamo, da s e  ne
kateri ne  vključijo, d a  bi pro
dukt  spoznali, ali niso sposobni 
spremljati  tekočega dela in ča
kajo,  d a  j ih  bo nekdo opozoril, 
k a j  j e  t reba narediti. To s o  člo
v e š k e  slabosti, k a r  p a  ne  pome
ni, d a  s istem ne  bi bil dober. 
Opažam p a  š e  druge pomanjklj i
vosti, nekaterim botruje jo obli
k e  dela, ki  j ih  j e  v s a k  dan več in 
s katerimi rešu jemo pomanjka
n j e  koriščenja deviz in druga  
vprašanja,  k j e r  j e  tesno poveza
no delo prodajnega in nabavne
g a  sektor ja .  Tu j e  š e  premalo so
delovanja, d a  bi bil učinek večji.  

Skratka,  če ocenjujem n a š e  
delo mislim, d a  smo v grobem 
dosegli načrtovano. Če p a  bi  
s tvar  ocenjevali  bol j  poglobljeno 
in ugotavljali,  k a j  bi š e  lahko na
pravili, bi  sigurno š e  ugotovili 
rezerve. 

Število izdelanih parov, oskr
b a  proizvodnje in dejstvo, d a  ni 
bilo večj ih zastojev, kaže n a  to, 
d a  smo ci l je  dosegli. Ob razmiš
l jan ju,  k a j  bi  bilo treba napravi
ti, da bi  bili uspehi š e  večji,  p a  
lahko ugotavl jamo precej  več 
napak v delu ljudi, kot tako ime
novanih objektivnih težav. Ome
nil bi  še,  d a  smo uspeli stood
stotno spremljati  prilive sred
stev, zlasti deviz, k a r  j e  osnova, 
d a  sploh lahko tekoče poslu
jemo. 

Načrtovali smo, d a  bomo pri 
usn ju,  k i  predstavl ja  50 % vred
nosti n a š e  nabave, polovico ku
pili doma, polovico p a  uvozili. 
Zaradi vel ike preusmeritve na  
izvoz v Sovjetsko zvezo, nismo 
pravočasno preskrbeli  u s n j a  z 
zahoda, k j e r  j e  cena polovico 
nižja  in s m o kupovali domače 
blago. Razumljivo je ,  d a  pride 

do razlik v vrednosti nabavlje
nega materiala glede na plan 
nabave. Ugotavljamo, d a  s m o  ja
n u a r j a  š e  dobro dosegli plan, fe
bruar ja ,  marca, aprila in m a j a  
p a  smo plan presegli  za več kot  
40 %, p r a v  zaradi omenjenih pri
merov. J a s n o  je ,  da takšnega  
skoka cen nismo mogli predvi
deti. 

Delo-življenje: 
Kako pa izgleda povezovanje s 
suro  v inar j i ?  
Jože BOGATAJ: 

Narobe b i  bilo, če bi  rekli, d a  
na  tem področju nismo naredili 
nič. Uspeli smo s e  povezati, ven
dar na  škodo čevljarstva.  Moč 
u s n j a r j e v  j e  namreč tako velika, 
da smo s e  čevl jar j i  morali pod
rediti njihovim zahtevam, pove
zali smo s e  k l j u b  temu. Torej  za 
n a s  kakšnih ugodnosti zaenkrat  
š e  ni. 

T o n e  KLEMENCIC:  
V TOZD Proizvodnja smo zelo 

občutili vpliv hitrega naraščanja  
cen, na  drugi strani pa naši  
osebni dohodki v začetku letoš
n j e g a  leta niso dohitevali, oz. 
spremljal i  rasti  cen in tako s o  ži
v l j e n j s k i  stroški naraščali hitre
je ,  kot osebni dohodki delavcev. 
To s e  j e  začelo odražati tudi pri 
delovni morali, ka j t i  če j e  osebni 
dohodek prenizek, težko priča
ku jemo prizadevnost in kako
vost. To smo v začetku aprila za
časno rešili s povišanjem stimu
lacije oz. uspešnosti delovne or
ganizacije z a  30 %. 

Dobra stran poslovanja v pr
vem polletju j e  predvsem v tem, 
da smo v povprečju delali več je  
seri je;  imeli p a  smo tudi n e k a j  
manjš ih  naročil, k a r  j e  vplivalo 
na slabo kvaliteto in k a s n e j š e  
reklamacije tu jega  kupca. 

Tako bi lahko ocenili, d a  smo 
imeli v povprečju bol j še  pogoje 
za delo, k a r  p a  j e  bilo razdro
bl jene  proizvodnje p a  nas  j e  več 
stalo, kot  bi  n a s  smelo. Menim, 
d a  bo v drugem polletju ta  s l ika 
dosti bol jša,  s a j  s e  korak za ko
rakom približujemo specializaci
j i  proizvodnje po oddelkih, če
prav  nam zastavl jene cil je obča
sno prekrižajo določene stvari  
(npr. pri  pancerjih smo pozno 
prišli do form za čevl je  z vsto
pom zadaj,  k i  s o  tehnološko bol j  
zahtevni in zahtevajo več časa  v 
proizvodnji, k a r  j e  povzročilo, d a  
smo morali športni trak v Žireh 
preorientirati na  izdelavo notra
n j ih  čevljev, česar  nismo načrto
vali). V s e  to n a m  »podira« spe
cializacijo, ki  s m o  j o  zastavili. 

Menim, d a  j e  predvidena or
ganizacija dobra, vendar je,  za
radi različnih vzrokov, vedno ne  
upoštevamo. Mars ika j  nam pre
križa zastavl jene plane. Potem 
menjamo proizvodnjo in pripra
vimo druge artikle, za poizkusno 
proizvodnjo p a  ni časa. Tako s e  
hitreje  zgodi, d a  j e  v proizvodnji 

k a j  narobe in menimo, d a  j e  or
ganizacija s laba.  Vzroki za to p® 
so prav  gotovo drugje,  ka j t i  tre
nutne razmere n a s  sili jo v to,_da 
iščemo rešitve, d a  bi  bilo težaV 
čimmanj.  Poenostavljeno reče
no pa j e  organizacija tudi prilS' 
g a j a n j e  ukrepov trenutnim raz
meram. 

Glede  povezovanja med sek
torj i  mislim, d a  s e  dobro dog"" 
var jamo, k o  p a  j e  potrebno do
govore izvršiti, velikokrat popo'" 
noma zvodenijo. To  ve l j a  tako 
za prodajo, kot  nabavo. Toreji 
problemi n a s t a j a j o  v g l a v n e m ^  
operativi, ker  v s i  ne  opravljaj® 
svojih dolžnosti tako kot bi j i "  
morali. Tudi  povezava med pla"; 
sko  službo in referenti  v nabavi 
š e  doka j  dobro uspeva,  vendar 
j e  to delo preveč enostransko-
Npr. če z m a n j k a  materiala, 
ugotovi tega nabavni  referent  
ki  bi moral takoj  obvestiti pla" '  
sk i  oddelek in sporočiti, k d a j  Ž® 
bo nabavil, d a  bodo zaloge činC' 
bol j  optimalne. 

Tudi v proizvodnih oddelki" 
izgubl ja jo preveč časa  za reševa
n j e  težav in j e  tako premalo t®' 
s a  za bol jše  organiziranje dela v 
posameznih oddelkih. 

Če govorimo o načrtovane^" 
in doseženem lahko rečem, o® 
smo plan dosegli, nismo pa 
dosegli kvalitete izdelkov kot J® 
v teh časih nujno, pri nekateri" 
programih s m o  v zaostanki 
(pancerji), pri nekaterih pa sino 
načrtovano celo presegli.  

Če ocenjujemo kvaliteto del® 
v prvem polletju, lahko rečei"' 
d a  j e  bila v glavnem na pričako
vani ravni, čeprav j e  bilo vm®® 
tudi n e k a j  »kiksov« (npr. skri je 
napaka v materialu za apreski 
in reklamacija J e a n  Janine) 

Bojan STARMAN: 
fti oceni dela prodajnega sek' 

tor ja  v prvi polovici letošnjeg® 
leta moram ugotoviti, da srn" 
uspeli uspešno realizirati veči""  
ciljev, ki smo si  j ih  zastavili z® 
to obdobje. Naša osnovna nalo" 
g a  j e  prodaja  obutve v okviri  
predvidenih zmogljivosti proiZ' 
vodnje  in v okviru predviden® 
prodajne strategi je.  Osnovno vo
dilo poslovanja prodaje  v prve" |  
polletju j e  bilo dvigovanje  kva" '  
tete naših poslov s tujino, kakor 
tudi na  domačem trgu.  To рогл®] 
ni sprejemanje takih progra*"" 
skih in komercialnih odločite^' 
ki  n a j  bi v celoti izboljšale rnate^ 
rialni položaj delovne organiz®' 
cije.  V t e j  smeri  smo uspeli dose
či naslednje; 

Pri dogovorih z a  sezono jeseH' 
zima 1985 smo n a  zahodnern tr
žišču uspeli nekoliko zvišati ce
ne  pri v s e h  naših izdelkih. P^o 
izvodnjo nekaterih m a n j  donoS' 
nih programov smo zamenja l i*  
boljšimi programi in solidnej»i 
mi partnerj i .  

Specializirali smo p r o i z v o d ^  
in izboljšali prodajne poti. UveO 

Zakaj zvodenijo dogovori 
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I f  ,1 RAZGOVOR zrn URCDniKOYO fflIZO ^ 
Smo nove načine poslovanja, 
omogočajo nižje stroške po-

o v ^ j a  in s tem boljše rezulta-
. obenem pa ukinili nekatere 

Slabše oblike. 
Dosegli smo načrtovane rezul-
w pri prodaji na  zahod, vzhod 
^ n a  domačem trgu. 

zadeva kupce in naše na-
dtvf na zunanjem tržišču pa  

..majamo novo vrednoto: pripra-
svojo kolekcijo in samo-

Dr u n a s t o p  na zahodnem trgu 
• n*še mešane f irme v Ža

bo r '  ^Gmčiji, s pomočjo katere 
. financirana tudi proizvodnja 
šk '^^^niGroma majhne stro-
t "Omo prisotni na nemškem 

'sču. Sedaj  smo na začetku, v 
fspektivi pa računamo, da bo-

im področju lahke obutve 
ђр̂ . samo dva zahodna part-
g P o d o b e n  korak kot smo 
na pri športni obutvi, 
lai^?'"avamo narediti tudi pri 
lact . °^"tv i ,  to j e  prodaja pod 
'®«nim imenom. 
v- . ̂ ' 'akor smo v našem poslo-

napredovali. Skušali smo 
čimveč, da bi opustili 

znp u b l a g o v n e  kredite in ra
na« J "^P^nzacije, ki so slabšali 
^ar' °^°(^kovni rezultat. Dogo-

pa s e  s partnerji  za za-
јц uvoz, ki j e  za nas na-
Цк^®?пејЈа oblika, ki tudi ni to-
Po ,'®"a od naših predpisov, 
bre strani pa  j e  to dodatno 
obli'u^ naših kupcev. Ugodna 
rac • P°®'ovanja so tudi koope-

л̂®> kar zato povečujemo, 
sjf ® bi ocenjeval začrtane plan-
smn po programih; k a j  
Ijji . zamislili; kako bomo de-
i a h l f k a j  moramo doseči letos, 
do ^ rečem, da j e  proizvodnja 
iasn leta že splanirana in 
c}q Л "1 tu ne bi smelo prihajati 
Pf *®kšnih posebnih težav, če-
s j j  bomo š e  vedno srečevali 

sameznimi problemi, na ka-
jih že navajeni.  Moramo 

^"Pravljati, dosledno izpol-
Ito,, ® dobavne roke, doseči ka-

^ s t ,  itd. 
sklai'xl®'"' pojavljajo tudi v 
Пе u končnih izdelkov, k j e r  
iog °®®6amo takega obrata za-
fa^in smo g a  lani. Poznamo 
Polni^^ ^a to in upamo, da s e  bo 

Xe< do konca leta izboljšal, 
ju Gve imamo tudi pri razvo-

, ^ ' ' ' b  novih programov 
ne dosegamo re-

kar J ' ki smo j ih  načrtovali, 
kvaiif ^^di osnova za nadal jnje  

delo prodaje na  vseh 

na^pl^prodajna mreža j e  naš  
kupec na  domačem trži-

П)о' j se skupno dogovarja-
Sodpi" pripravljamo kolekcijo, 
dobro^ *̂̂ ^® poteka sorazmerno 
iejjjQ 'dogovar jamo in usklaju-
Па Dnrf roke, sodelujemo 
gega т^^Чи zalog in vsega dru-
Vpf^j trenutno j e  zelo kočljivo 
Prevexjl® cen, ki  j ih  n e  smemo 
v \ i p w ^ ' 8 n i t i  n a  škodo prodaje 
*̂ 4̂10 h' drugi strani pa  mo-
POSIQ ° °?eči  ustrezne rezultate 
Тц - delovne organizacije. 
'̂onarrPu'̂ ®^® do nekih revolu-

Snio tii!i- sprememb. Obdržali 
l e  r , " p r i b l i ž n o  enake količi-

Posameznih sezonah, s 

tem, da s e  j e  struktura obutve 
nekoliko spremenila. Razmere 
na domačem trgu pa so s e  v zad
njem času tudi precej poslabšale 
in prodaja j e  zaradi tega naza
dovala. Kljub temu lahko rečem, 
da naše prodajalne tudi seda j  
dobro delajo in smo s prodajo 
kar  zadovoljni. 

Pri delu smo veliko odvisni od 
stalnih sprememb naših predpi
sov, kar  zadeva poslovanje s tu
jino, p a  tudi v zvezi s prometom 
na domačem trgu. 

Največji vpliv na rezultate 
prodaje in tudi delovne organi
zacije ima vsekakor gibanje  te
čajev  valut. V zadnjih letih j e  za
radi rasti dolarja, tako zahodne
ga, kakor tudi klirinškega, večja 
motivacija izvoza na vzhod. Taki 
težnji smo s e  prilagodili tudi mi 
in letos smo precej več zmoglji
vosti namenili proizvodnji na 
vzhod. 

Po drugi strani pri naši struk
turi prodaje (več kot 55 % izvaža
mo na zahod) na žalost ugota
vljamo, da pri lagajanje vredno
sti dinar ja  drugim valutam kori
sti našim dolžnikom, ne pa  iz
voznikom. 

Dejstvo je, da  stroški proiz
vodnje zaradi visoke inflacije 
naraščajo veliko hitreje, kakor 
pa  s e  spreminjajo tečaji, kar  
spet pomeni s labšanje  naših re
zultatov. 

2. K a j  nas  torej čaka v dru
g e m  polletju i n  kako se b o m o  
lotili teh nalog: 

a)  strokovne naloge 
b)  organizacijski ukrepi  
c) st imulaci je 
d )  kako  odpravljati ugotovlje

n e  pomanjkl j ivosti,  zlasti v 
medsebojnem sodelovanju 
s lužb? 

Jože BOGATAJ: 
Trenutno imamo izredno veli

k e  težave, da zagotavljamo devi
zna sredstva za uvoz in pričaku
jemo, da s e  bodo razmere š e  po
slabšale. Z uvozom materialov 
moramo preskrbeti proizvodnjo 
v času kolektivnega dopusta, ves  
avgust in za  čas dopustov, ki j ih  
ima italijansko tržišče, k j e r  do
bimo večino uvoženih materia
lov. To smo sicer že vseskozi 
predvidevali, vendar se  nam v s e  
skupaj  za  teden dni odmika, k a r  
lahko povzroči težave v proiz
vodnji. 

Strokovne naloge, ki n a j  bi j ih  
v tem času izpolnjevali n a j  bi bi
le predvsem prepričevanje, izo
braževanje, organiziranje; neka
teri namreč ne  obvladajo vseh 
delovnih nalog, tako kot j e  po
trebno. Včasih so tudi pogoji de
la takšni, d a  ni mogoče delati ta
ko, kot j e  bilo načrtovano in do
govorjeno. Mislim pa, da smo 
vodje določenih področij dolžni 
strokovno vplivati, da  delo teče 
čim bolje. 

Glede stimulacije pa  menim, 
da smo š e  vedno preveč popust
ljivi, tako takrat  ko so napake, 
premalo pa vidijo tiste, k i  veliko 
in dobro delajo. Skratka, k a r  
smo zapisali, nismo sposobni tu
di izvajati. 

Kar zadeva sodelovanje med 
službami lahko rečem, da s e  
včasih med seboj premalo po
znamo in da ocenjujemo razme
r e  in posameznike zelo pavšal
no. Na primer, proizvodnja pri
čakuje  od nabave idealne doba
v e  materialov, mi pričakujemo 
od prodaje, da  nam bo v s e  pra
vočasno naročila, prodaja pa  pri
čakuje, da bo proizvodnja pravo
časno in kvalitetno izdelala na
ročeno. Ker pa  takšnega ideal
nega s tan ja  ni in zaradi raznih 
vzrokov pogosto odstopamo od 
teh postavljenih ciljev, določene 
stvari pa  pavšalno ocenimo, pri
de včasih do medsebojnega ob
toževanja. 

Delo-življenje: 
A l i  b i  se dalo  to izboljšati z dru
gačno organizacijo, n a  pr imer 
organizacijo komercialnega 
sektorja? 
Jože BOGATAJ: 

Delno s e  da s tanje  izboljšati 
tudi s takšnimi prijemi, vendar 
j e  to predvsem odvisno od ljudi, 
k i  neko delo opravljajo (vodij 
sektorjev) in naših najožjih so
delavcev. Mislim, da drugačna 
organizacija lahko vpliva delo
ma v dobrem ali slabem smislu, 
največ pa  j e  š e  vedno odvisna od 
dela in zavesti nas  samih; kako 
bomo uspeli delati in organizira
ti, da bo delo čimbolje teklo. Ve
likokrat s e  zgodi, da se  premalo 
obveščamo, zato prihaja do 
konfliktov, ki pa  j ih  zaenkrat š e  
kar  uspešno rešujemo. Če bo si
stem računalniško vodene proiz
vodnje v naslednjih letih dejan
sko zaživel, nam bo to v veliko 
pomoč pri delu in s tem bodo od
pravljene tudi marsikatere po
manjkljivosti, ki s e  sedaj  poja
v l j a jo  pri našem delu. Seveda pa  
bodo vhodne informacije morale 
biti pravilne. 

Bojan STARMAN: 
Pri sami organizaciji in koor

dinaciji v delovni organizaciji 
smo dosegli precej boljšo pove
zavo, vendar smo š e  vedno pre
cej  daleč od zaželenega. Vsak  
dan bolj  ugotavljamo, da sta, na 
primer, prodaja in nabava pri 
svojem delu v veliki soodvisno
sti in povezavi. Nove oblike po
slovanja in drugačna vsebina 
dela, bo v bodoče nujno pripelja
lo do združitve teh funkci j  v ko
mercialo. Kdaj  in kako bo to mo
žno uresničiti, s e  bo potrebno š e  
dogovoriti. 

Prav tako veliko pričakujem 
od sodobnejšega načina obdela
v e  podatkov in delovanja  RCA, 
ki n a j  bi pospešil procese v po
slovanju. 

Delo-življenje: 
Kako  b i  zaokrožili  i n  izpopolnil i  
delovne naloge vod je  l in i je  i n  
vod je  programa? 

Bojan STARMAN: 
Včasih v s e  kaže, da gre  za 

dvoje delovnih opravil, k i  s ta  ta
ko povezani, kot da s e  podvaja
ta. Toda, vodja  linije j e  zadolžen 
za proizvodnjo, organiziranje 
delovnega procesa, organizacijo, 
osnovna naloga vodje  programa 
pa j e  razvoj in prodajna funkci
ja.  Res pa  je, da  morata oba ime
ti pregled nad zmogljivostmi, 
dobavnimi roki, kvaliteto in če 
bi oba delala točno tako, kot 
imamo zapisano, verjetno do 
raznih pomislekov ne bi priha
jalo. 

T o n e  KLEMENCIC:  
Te razmejitve so včasih res  

nekoliko sporne. Glede organi
zacije pa  bi s e  strinjal, da  j e  raz
mer je  takšno, kot g a  j e  navedel 
Jože Bogataj  in če se  l judje, ki 
so tesno povezani, za nekatere 
stvari ne morejo dogovoriti, še  
tako idealna organizacija tega 
ne bo rešila. Tu pa j e  velika vr
zel, imamo premalo kadra in 
upal bi s i  celo trditi, da  j e  v tem 
glavni vzrok; in ne  v strokovnem 
znanju in usposobljenosti. Ni 
konkurence kadrov in tako ni 
stimulacije ljudi, ka j t i  nekateri 
veliko in dobro delajo, vendar 
dobijo približno toliko kot slabši 
in nezainteresirani. 

Če govorimo o nalogah, ki nas  
čakajo v bodoče, bi omenil, da  
razvijamo tudi nove projekte, ki 
n a j  bi j ih  naslednje leto vključili 
v proizvodnjo (notranji čevlji), 
nov sistem surf obutve, razvoj 
brizganega tekaškega čevlja. To 
so projekti, k j e r  j e  potrebno vlo
žiti ogromno strokovnega dela, 
preizkusov in sodelovanja, pred
vsem vodij programov in razvoj
nih služb, povezanih v team-
skem delu. Omeniti j e  potrebno 
š e  priprave za obdelavo preko 
računalnika. 

Bojan STARMAN: 
O posameznih strokovnih na

logah se  dogovarjamo v okviru 
srednjeročnega plana, iz katere
g a  izhaja veliko nalog. Najprej  
j e  treba dvigniti kvaliteto poslo
vanja,  da bi v delovni organiza
ciji dosegli primerno akumulaci
j o  in takšne rezultate dela, da  
bomo lahko stimulirali l judi ta
ko, da bodo prihajali  in ne odha
jali. Veliko s e  bomo morali pri
zadevati še  za razvoj posamez
nih programov, spremljati in 
analizirati posamezna tržišča in 
zadržati približno takšno struk
turo, kot j o  imamo sedaj,  s tem, 
da s e  bomo morali prilagajati 
trenutnim razmeram. Imamo š e  
vedno zelo sezonsko proizvod
njo, zato bomo skušali tudi v po
mladanskih mesecih doseči ne
ko nepretrganost deviznega pri
liva, torej preko celega leta. 

(Nadaljevanje na 8. stran!) 
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Kam na dopust 
Tik pred dopusti smo, zato 

smo povprašali nekaj  sodelav
cev, k a m  se bodo odpravili 

Karel Krolnik: 
Za deset dni bom odšel v 

Umag. Tu mi j e  kar všeč. 
Nataša Demšar: 
Grem v Savudrijo za tri tedne, 

všeč mi je, da gremo s šotorom; 
tudi ceneje je.  Tu j e  lepo, zani
mivo, dovolj zabave in za mojo 
astmo tudi zdravo. 

Igor Štucin: 
Ostal bom kar  doma, ker ure

jujemo stanovanje. Tako ni ne 
časa ne denarja. Tudi sicer ra j š i  
grem v hribe, ker mi zaradi 
zdravstvbeniii razlogov morje 
ne ustreza. 

Sem pa vedno ra j š i  odiiajal na 
dopust »na svoje«, letos bo to pač 
le jaga  doma. 

RAZCOVOR ZA 
(Nadaljevanje s 7. strani) 

V bodoče bo potrebno bolj na
črtno delati tudi s kadri in da bi 
končno prodajali znanje, ki srno 
si ga pridobili v razvoju. 

T o n e  KLEMENCIC:  
Omeniti j e  potrebno tudi vred

nostno analizo, ki jo  bo potrebno 
uvajati. Tu mislim na vključeva
n j e  vodij programov in tehnolo
gov. 

Bojan STARMAN: 
Smisel in vsebina tega j e  na

rediti čevelj, ki g a  lahko na trgu 
prodamo po visoki ceni in ima
mo čim manjše  proizvodne stro
ške, kar omogoča boljše poslo
vne rezultate. 

Tu bo potrebno š e  veliko sode
lovanja. 

Poiskati bomo morali tudi na
čin, da bi bili l judje  sproti bolj 
motivirani za delo, kar j e  tudi 
pogoj, da bodo l judje  š e  bolj pri
pravljeni delati. Ob koncu leta 
bomo vsi  skupaj  imeli več. 

Tone KLEMENCiC: 
V prihodnje vidimo največje 

težave v izdelavi vseh naročenih 
količin, posebno kar zadeva ro-

Z A K U U C E K :  

D e l n o  u s p e š n i ,  b i  b i l a  n a j b o l j  e n o s t a v n a  trd i tev .  
K e r  p a  t a k l e  r a z g o v o r  t e r j a  o c e n j e v a n j e  r e z u l t a t o v  v 
p r i m e r j a v i  z m o ž n o s t m i ,  s e  m i  v s i l j u j e  m i s e l ,  d a  b o m o  
z a  n a š e  d o b r o n a m e r n e  d o g o v o r e  m o r a l i  u s t v a r i t i  r e a l 
n o  o s n o v o  z a  u r e s n i č e v a n j e .  K a k o r  k m e t  n e  m o r e  d a t i  
s e n a  v »š tand«  b r e z  lat, t a k o  n a š e  p r o i z v o d n j e  i n  os ta
l i h  p o s l o v  n e  b o m o  m o g l i  u r e s n i č e v a t i  t o l i k o  časa,  d o 
k l e r  n e  b o m o  o p r a v i l  n a č r t o v a l i  t e r m i n s k o  v p o v e z a v i  
z r a č u n a l n i š k o  o b d e l a v o ,  k i  n a m  n a j  b i  o m o g o č i l a  h i 
t re  r e a k c i j e .  

B o l j  k o t  š e  t a k o  p r e š t u d i r a n i  d e l o v n i  p o s t o p k i  p a  
j e  o d v i s n o  o d  l j u d i ,  n j i h o v e g a  z n a n j a ,  p r i z a d e v a n j a  i n  
v o l j e  z a  u s k l a j e v a n j e  s sode lavc i .  T u d i  t e g a  m a r s i k j e  
m a n j k a .  I n  v o b u p n e m  p r i z a d e v a n j u ,  d a  p r o i z v o d n j a  
j a  n e  b i  stala,  n a  p r i m e r ,  p o s a m e z n e  s l u ž b e  v s a k o  z a h 
t e v o  p o m a k n e j o  z a  n e k a j  č a s a  n a z a j ,  k a r  k a ž e  n a  n e 
z a u p a n j e  d o  i z p o l n i t v e  n a l o g  d r u g i h  (ža l  p r e p o g o s t o  
u t e m e l j e n o ) .  R e z u l t a t :  za loge,  k i  g roz i jo ,  d a  b o d o  z d a j  
z d a j  p o ž r l e  v e s  d o h o d e k .  

Igor  S t u c i n  

ke. Vemo, da ni rešitev v delu 
med kolektivnim dopustom, ker 
j e  učinek takrat manjši zaradi 
nezadovoljstva in l judje  zaradi 
utrujenosti morajo imeti tudi 
več dopusta hkrati. Problem pa 
j e  v tem, ker tudi v teh dneh š e  
ne moremo normalno delati. 

Mislim tudi, da j e  potrebno 
voditi poslovno politiko in izobli
kovati naše programe in nasto
pe na posameznih tržiščih; da s e  
pri tem upoštevajo tudi naše 
zmogljivosti v proizvodnji, naba
vi materialov, itd. 

Letos, v letu 1986 in delno š e  
leta 1987 bomo dosegli usklaje
nost naših kapacitet montažnih 
oddelkov in izdelovalnic zgor
njih delov. Delno so to naši 
obrati, delno pa so to kooperan
ti, k je r  smo sovlagali in sklenili 
pogodbe o daljšem poslovnem 
sodelovanju (obdobje 10 let) in s 
tem bi dosegli neko usklajeno 
proizvodnjo. V nadaljnje širje
n j e  pa ne računamo, temveč bo
mo znotraj tega obsega skušali 
doseči kar največ (s čimbolj šimi 
tehnološkimi prijemi, izboljše
vanjem opreme, programi, z 
višjo kvaliteto in bolj komercial
nimi izdelki). 

Uše-Celestina Trček, A n a  
ničnik in  Bernarda Pivk 
so povedale, da s e  bodo letos za
dovoljile le z izleti; Ana pa j e  š e  
pripomnila, da j i  j e  zelo všeč na 
Rabu; če bi tu imela Alpina poči
tniške zmogljivosti, bi rada Sla; 
Bernarda pa j e  menila, da j e  v 
Umagu prepusto. 

B e r n a r d a  P i v k  

r 

C e l e s t i n a  T r č e k  

Pogovarjali s m o  se še z drugi
m i  delavci, k i  pa  rajši vidijo, d a  
j ih  n e  omenjamo: 

v Alpini  bi morali bolje p®" 
skrbeti za letovanje svojih d®' 
lavcev, torej poskrbeti za vec 
zmogljivosti i n  tudi boljše moZ" 
nosti. Razmejene prikolice so 
bo l j  zasilna možnost, druge d f  
lovne organizacije res poskrbi)" 
za udobje svojih delavcev, da se 
res spočijejo, so povedali. 

Viktorja 
Neveda 

ni  več med 
nami 

N a  p r v i  j u l i j s k i  d a n  na® 
j e  p r e s u n i l a  n o v i c a ,  d a  j® 
z a  v e d n o  o d š e l  o d  na® 
u p o k o j e n e c  V i k t o r  Neve-
d a .  , 

V n a š i  t o v a r n i  j e  d e W  
k o t  k v a l i f i c i r a n  č e v l j a r  ^ 
m o n t a ž n i h  o d d e l k i h ,  O" 
l e t a  1948 d a l j e ,  v s e  d o  let® 
1980, k o  j e  o d š e l  v p o k o j  

V s e  p r e k m a l u  j e  odsc  
o d  n a s  V i k t o r  N e v e d a ,  z®' 
t o  g a  b o m o  d e l a v c i  Alp*''® 
i n  p r i j a t e l j i  o h r a n i l i  
s p o m i n u  k o t  v e s t n e g a  de^ 
l a v c a  i n  d o b r e g a  prijat®' 
Ija. 
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z njimi je rasla Alpina 

»Komaj, da sem bil kaj 
^ma«, se spominja Pavel 
Kavčič, »toliko je bilo 
opravkov in dela po voj-
^i, ko smo začeli z usta-
^(^vljanjem čevljarske za
druge in obnovo proiz
vodnje. 

Najprej sem nekaj časa 
<ielal v proizvodnji, po-

pa sem odšel v pisar
no, kjer nas je bilo takrat 
'G nekaj. 
- Kmalu po ustanovitvi 
Tovarne športnih čevljev 
(tedanje Alpine) se je 
'^^stanovila" tudi čevljar-
^^a šola v Žireh. Čeprav 

bil za šolo zadolžen 
'G e n o  leto, sem krepko 
^bčutil tedanje razmere 

pomanjkanje. Začeli 
упо praktično iz nič. 
'^eli smo stavbo, kjer je 
Sedaj Alpinina prodajal-
^a.  

Poskrbeti je bilo za 
^P'Stanitev petintridese-
. ^ učencev, poskrbeti za 
^,^delavo žimnic, ki nam 
]ih je izdeloval Vinko Ko-

odeje ... Vsi učenci, 
domačini, so namreč 

Prebivali v domu. Vsi so 
}li tudi enotno naprav-

^^ni in zaradi večje di-
^^ipline so nekaj časa od-

^ait v Strojamo, ker so 
jedli kar v stroju. 

Poskrbeti je bilo treba 
^di za strokovno šolstvo, 

Opremo... 
Kmalu sem ugotovil, 

to ni delo zame in od-
sem v produkcijo. Po-

, sem vodja sekalnice, 
ostal vse do upo-

'^°ntve. 
( tu je bilo veliko 

imeli smo le nekaj 
. strojev iz bivših za-

drug in zasebnih delav
nic. Le počasi so prihajali 
tudi novi stroji, na katere 
sem se najprej učil sam, 
potem pa sem lahko uva
jal druge«. 

Pavle pa je bil ves čas 
vključen tudi v upravljal-
ske posle in družbenopo
litično življenje, saj je bil 
član delavskega sveta, 
upravnega odbora, delal 
je v sindikatih. 

»Dokler je bil direktor 
Vinko Govekar, smo se 
dobro sporazumevali, po
tem je prišlo sicer kratko 
obdobje Švaba in Cvetka, 
ko smo ugotovili, da je 
kadrovska zamenjava 
nujna. Šele s prihodom 
Toneta Petemela so se 
stvari spet uredile.« 

Katere pa so bile večje 
akcije, ki ste se jih lotili? 

»Mislim, da je ena iz
med teh osnovanje lastne 
prodajne mreže, saj s pro
dajo v skupni mreži Tri
glav imenovani, ni šlo. 

Potem je bil tu prehod 
na novo mehanizacijo. 
Delavci smo se leta in le
ta odpovedovali dobičku 
in šele leta 1965 smo raz
delili prvi dobiček«. 

Delali ste tudi na dru
gih področjih. 

V kraju se je po vojni 
ustanovila obnovitvena 
zadruga, ki jo je vodil Ga
brijel Velikonja. Slo je za 
to, da so lastniki, ki so iz
gubili svoje domove in 
druge stavbe ob meji, do
bili nove hiše in objekte. 

Delal sem tudi v odbo
ru Naproze, sodeloval pri 
kartah in točkah, ki so se 
takrat delile ljudem, da 
so bili vsi vsaj za silo 
oskrbljeni, tako je vsega 
manjkalo! 

Kaj pa sedaj? 
»Pravzaprav mi zadnje 

čase nagaja zdravje. 
Rad prebiram časopis 

Delo-življenje in zadovo
ljen sem, da Alpina tako 
uspešno premaguje teža
ve in želim, da bi bilo ta
ko še naprej. Pogoj za to 
pa je poleg znanja in 
pridnosti predvsem slo
ga«, je zaključil razmiš
ljanje ob svoji petin-
sedemdesetletnici Pavel 
Kavčič. 

N e j k o  P o d o b n i k  

P r e d  o d h o d o m  s o  s l o v a š k i  g l a s b e n i k i  n a  n a š e m  d v o r i š č u  p r i 
p r a v i l i  š e  i m p r o v i z i r a n i  k o n c e r t  

Glasba združuje 
Slovaški pihalni  or
kester Vzduhotehni-
ka  iz  Novega mesta 
nad Vahom v gosteh 
pri p ihalnem orke
stru Alpina 

ž e  vrsto let navezuje pihalni 
orkester Alpina Žiri prijateljsko 
sodelovanje s pihalnimi orkestri 
preko meja naše domovine. Ta
ko so bili že dvakrat na Slova
škem, enkrat v Avstriji  in že 
večkrat v sosednji Italiji. Seveda 
nam ti pihalni orkestri tudi vra
čajo obiske. Tako tudi glasbena 
dejavnost postane bolj pestra. 

Glasba ne pozna meja. Če bi 
bili voditelji držav glasbeniki, bi 
bile tudi državne meje bolj 
sproščene, brez žičnih ovir in ra
ketnih groženj: več bi bilo prija
teljstva. Ob letošnjih prvomaj
skih praznikih j e  bil pihalni or
kester Alpine v gosteh pri slova
škem pihalnem orkestru Vzdu-
hotehnika in njihovem delov
nem kolektivu iz Novega mesta 
nad Vahom, k j e r  sta v veliki pr
vomajski paradi delovnih mno
žic tega mesta sodelovala tudi 
oba pihalna orkestra. Letos j e  
bila ta  parada posvečena 40-le-
tnici osvoboditve in 35 letnici sa
moupravljanja. 

Že na Slovaškem sta oba pi
halna orkestra pokazala, da zna
ta polovico programa zaigrati 
skupaj  in dokazala, da glasba 
lahko zbliža in ustvari sožitje in 
prijateljstvo. 

V dneh od 28. juni ja  do 3. juli
j a  letos j e  pihalni orkester Vzdu-
hotehnika vrnil obisk. Že v pe
tek, 28. juni ja  zvečer j e  bil na  
Mestnem trgu v Škofj i  Loki pro-
menadni koncert pihalnih orke
strov Vzduhotehnike iz Novega 
mesta in Alpine Žiri, k j e r  sta 
drugi del glasbenega programa 
orkestra zaigrala skupaj, pri če
mer sta taktirko izmenjala oba 
kapelnika Ivan Trchal in Drago 

Kanduč. Orkestra sta igrala slo
vaške in slovenske skladbe. 

Naslednji dan sta s e  oba orke
stra udeležila l jubljanske ohceti. 
Dopoldan sta orkestra igrala na 
številnih ljubljanskih trgih, k je r  
so nastopale glasbene in folklor
ne skupine in navdušila številne 
poslušalce. 

Popoldan sta oba orkestra na
stopila v svatovskem sprevodu. 
Mogočno so donele melodije 
obeh orkestrov po ljubljanskih 
ulicah, in množica gledalcev, ki 
j e  zatrpala mesto j e  navdušeno 
sprejelo ta mednarodni nastop. 
Oba orkestra sta se morala k a j  
hitro posloviti, ker j e  bilo treba 
š e  na večerni koncert v Žiri. 

Zares, telovadnica osnovne šo
le v Žireh j e  bila v soboto zvečer 
polna občinstva. Prvi del progra
ma sta oba orkestra izvedla 
vsak zase. V drugem delu pa so 
s e  godbeniki združili in pod vod
stvom obeh kapelnikov so sku
p a j  zaigrali. Navdušena žirov-
ska publika j e  združene godbe
nike nagradila z navdušenim 
aplavzom. To j e  bil spet izjemen 
kulturni dogodek za Zirovce. 

V nedeljo opoldne so s e  gostje 
odpeljali š e  v Postojno, k j e r  so 
si ogledali jamo in izvedli pred 
jamo in na terasi hotela Kras 
promenadni koncert. Po koncer
tu pa so s e  odpeljali proti Uma-
gu, k j e r  so bili do srede, 3. jul i ja  
gostje v počitniških hišicah Zla-
toroga. Večina gostov š e  ni vide
la morja in j e  bilo to zanje iz
jemno doživetje. Če ugotavlja
mo, da j e  bil pred zadnjo vojno 
severni Jadran poleti poln če
ških gostov, so s e  žal po te j  vojni 
zanje razmere toliko spremeni
le, da so sedaj  njihove želje priti 
na morje, skoraj  neuresničljive. 

Še enkrat lahko rečemo; če bi 
bili politični voditelji glasbeniki, 
bi bilo svobode, kruha in člove
čnosti dovolj za vse. Mimo vseh 
meja bi spoznavali prijatelje, 
morje bi valovilo za vse. In člo
vek bi bil človeku brat in ne so-
vrag! 

Ivan REVEN 



OD TU • m Tflin 
Rudnik urana Žirovski vrh 

se odpira 
v R u d n i k u  u r a n a  Žirovski vrh,  k j e r  tečejo raziskave i n  posku

s n a  proizvodnja  (1982) — b l i z u  25 let  so  30. j u n i j a  pripravi l i  — d a n  
odprtih vrat  — informativni  dan.  Odzvalo s e  j e  okol i  200 občanov, k i  
s o  z z a n i m a n j e m  spreml ja l i  predstavitev r u d n i k a  i n  tud i  postavljal i  
vprašanja.  

Uvodoma j e  spregovoril direk
tor Dušan Pensa, ki  j e  opisal do
sedanjo  proizvodnjo in postregel 
š e  z n e k a j  podatki. V RUŽV j e  
s e d a j  zaposlenih 430 delavcev, 
od teh k a r  55 z visoko ali v i š jo  
izobrazbo. Letno nakoplje jo 
160.000 ton rude, k i  s e  tu  n a h a j a  
v lečah (in ne  v žili), poleg rude 
p a  š e  približno p r a v  toliko jalo
vine. 

Iz 160.000 ton rude predelajo 
okoli 120 ton uranovega koncen
trata  (uranovega oksida) ali ru
mene pogače imenovane. 

T a  končni produkt rudnika 
g r e  v nadal jn jo  predelavo in bo
gatenje,  da dobijo takoimenova-
n e  tabletke za polnjenje  garilnih 
elementov v našem primeru 
16,6 ton letno. Toda t a  predelava 
teče v ZDA, s a j  trenutno le štiri 
države n a  svetu opravl ja jo  to 
predelavo. 

Dosedaj j e  celotna investicija 
v rudnik vel ja la  960 starih mili
j a r d  in ocenjujejo,  d a  j e  do da
n e s  opravljenih 94 % vseh  del, ki  
j ih  j e  treba opraviti, da bo lahko 
stekla redna proizvodnja. 

Do s e d a j  so namreč v času po
s k u s n e  proizvodnje proizvedli 
že  blizu 20.000 ton uranovega 
oksida, s a j  iz približno 1 tone ru
de  dobijo po predelavi 1 k g  ura
novega oksida (rumene pogače). 

Uvodni predstavitvi j e  sledil 
fi lm. nato p a  so strokovnjaki  
RUŽV odgovarjali  na  mnoga za
nimiva vprašanja .  V razpravo s e  
j e  vkl jučeval  tudi dr. Čopič z re
publiškega sekretariata za ener
getiko. 

Prisotne j e  na jbol j  zanimalo, 
kakšen  j e  vpliv rudnika n a  de
lavce in okolje. 

T a  vpliv so ocenili približno 
takole: če vzamemo v s e  druge 
naravne vplive okolja, ki  vpliva
j o  n a  človeka, s e  zaradi rudnika 
poveča negativni vpliv le za 1 od
stotek. Ves  čas  so p r a v  vars tvu  
okol ja  posvečali veliko pozor
nost in s pomočjo zunanjih insti
tucij so ustvarili  tako imenovan 
zaprt  tehnološki sistem, tako d a  
ni nobenih odpadkov, razen teh
nološke vode, ki  j o  spuščajo v 
Brbovščico, ki  p a  zaradi tega  ni 

30. j u n i j a  j e  b i l  v Rudn iku  urana  Žirovski v r h  prv i  informati'  
v n i  dan.  Na sliki:  de l  predelovalnega obrata 

bistveno onesnažena, s a j  j o  š e  
vedno označujejo kot  pitno. 

Ozračje v okolici, gledano z vi
dika radioaktivnosti, ne  presega  
povprečja Slovenije, kra j insk i  
vpliv p a  j e  v predelu rudnika 
sigurno viden, ker  s o  morali po
sekati  del gozda in so zasedli 
precejšen del ozemlja tudi za 
odlagališča, ki  so izbrana tako, 
da ne  pride do kakšnih na
dal jn j ih  vplivov na okolje. 

V vode odplakujejo drobne 
mineralne delce in predvidevajo 
montažo posebnih filtrov, da bi 
preprečili š e  to. 

Hrup v nekaterih predelih ne

koliko presega določeno mej"' 
zato bodo vgradili  dodatne n f  
prave  in tudi to uredili, kot j® 
treba. 

Skratka, zahtevne naloge, 1" 
j ih  v rudniku (s pomočjo zun3' 
n j ih  institucij) rešu je jo  kakor j® 
mogoče. 

Iz razprave j e  bilo vendarl® 
čutiti š e  veliko zainteresiran"' 
sti, da bi v s e  potekalo tako kot 
j e  načrtovano in prav  gotovo Pp' 
sebno komisijo, ki  v K S  Gorenj® 
v a s  skrbi  za varstvo okolja, čak® 
š e  veliko dela. 

Nejko PODOBNIK 

Obstoj fužin in rudarstvo 
v gornji Poljanski dolini m 
Tvfln Ravam  I * Ivan Reven  

Valvazor leta 1689 omenja  
med drugimi propadlimi kranj
skimi rudniki tudi rudnik v Ho-
bovšah. Tedanjemu lastniku 
Carnionu s o  upniki prodali rud
nik, fužina  p a  j e  z novimi lastni
ki  in neveščimi l judmi propadla. 
Vendar v škof je loškem u r b a r j u  
leta 1664 in 1682 š e  omenja jo  ta  
rudnik v prispelih dejatvah.  

Železarski obrat 
»NERWRANITZA« 

Profesor  Alfonz Miillner me
ni, d a  s e  to ime ver jetno nanaša  
n a  Brebovnico. To j e  dolina, ki  
s e  odcepi od Gorenje vas i  in s e  
usmeri južno proti Golemu v r h u  
in Zali (mimo današn jega  rudni
k a  urana). Dolina Brebovnice z 
istoimenskim potokom, ali ka
kor j e  tudi imenuje jo  Brebovni-
š k a  grapa, danes  imenuje jo  k r a j  
nied Lučinami in Zalo. Stari lju
d j e  s e  menda spominjajo,  da j e  
bila pri  Gašpir ju fužina. Našli so 
š e  ostanke oglja,  žlindre p a  za
radi grmovja,  s katerim s e  j e  za
ras la  okolica, niso mogli najt i .  
Rudo p a  s o  ver je tno  kopali k a k e  
četrt u r e  od Gašpir jevega mlina 
proti severovzhodu. 

Knez Ferdinand j e  dovolil Ga
š p e r j u  Oblaku (Ablach, Oblach), 
d a  ustanovi železarski obrat  2 
milj i  oddaljen od drugih obratov 
v gospostvu Loka, na  območju, 
ki  g a  imenuje jo  Werwranitza. 

Poglavar Loke j e  protestiral 
proti ustanovitvi železarskega 
obrata svo jega  gospostva, do
kler m u  niso 10. marca 1612 iz 
Gradca ukazali, d a  dobavi Coro-
ninu, k i  j e  prevzel obrat Oblaka 
potrebni les  za fužino, sicer bo 
kaznovan s 500 dukati. 

Pod Zakovkom in hribu Boršt  
v Hrast ju  pri Lučnah so š e  po le
tu 1850 kopali železovo rudo. S 
kopanjem železove rude so pre
nehali, ko s o  postali transportni 
stroški do Železnikov, kamor s o  
vozili rudo, previsoki. Zdravnik 
Sifrer  iz Ljubl jane,  ki  j e  bil ro
j e n  v Lučnah j e  pravil župniku 
Antonu DoHnarju, d a  j e  vložil v 
omenjeni rudnik 20.000 forintov. 
Pri raziskavi  rudišč so naleteli 
n a  ostanke starih stavb, prosto
rov za p r a n j e  rude in kupe jalo
vine, k a r  dokazuje, da so s e  tu
k a j  že  v davnih časih ukvar ja l i  z 
rudarstvom. 

R u d n i k  i n  f u ž i n a  
n a  Hotavl jah 

Kako j e  bilo s tem vigenjcem 
ni točno poznano, ker  so zapisa
ni podatki trenutno nedosegljivi 
ali tekst  poškodovan. Omenja  
se, da j e  ta  obrat v Contaffl, za
hodno od Trate, v Volaški grapi  
(Volaka graben). 
Železarska obrata v Pikejcah 
i n  Brekovcah 

Sedanj i  župnik v Zavratcu j e  
pred leti iskal  v župnijskem ar
hivu podatke o zavraškem zvo
nu in železarskem obratu v Pi
k a j  cah pod Vehršami in pod 
Klancem. Našel j e  pisane podat
ke, v katerem godoviški župnik 
Detela, ki  j e  bil doma iz Ledin, 
sporoča svojemu pri jatel ju  žup
niku Miklavčiču, v katerem g a  
nas lavl ja  gospod inženir. Vsi  ve
mo, d a  j e  bil Miklavčič okoli tri
deset  let  župnik v Zavratcu in s o  
g a  vs i  k ra jan i  imeli za očeta Za-
vratca, s a j  j e  s svojimi koristni
mi napotki zelo pripomogel h go
spodarnemu razvoju Zavratca. 

V tem pismu piše; 
Spoštovani gospod inženir! 
Ker j e  zaželena k n j i g a  precej  

obsežna in v s t a n j u  najbujnejše-
g a  r a z k r a j a n j a  v sestavne dele, 
s e  mi j e  zdelo neprikladno poši
l jat i  j o  in sem s e  vsedel ter  krat-
komalo prepisal z vejicami in 
napakami v s e  k a r  sem našel s 
tega konca ož je  domovine, na
mreč o Brekovcah, Vehršah, Za

li in Pika j  cah v n j e j  in vam t® 
prepis pošil jam. Zraven doda; 
j a m  š e  n e k a j  lastnih  opomb,  1" 
morda niso brez podlage. 

V svojem pisanju  g.  Detelp 
ugotavlja, d a  j e  ver jetno v Pikaj" 
cah obstojal plavž Hubeljsk'*' 
podjetnikov, a so g a  opustili, ke' 
j e  bilo poleti premalo vode. P*""' 
sili p a  so za premestitev v Za'" 
(pri Idriji), k j e r  so imeli na  raz  ̂
polago vodo, d r v a  in rudo na Ve* 
hršah. Ta rudnik j e  propadel, k® 
so propadli plavži v okolici, zat" 
Valvazor, ki  j e  leta 1689 izo® 
svojo knjigo, ne  v e  povedati " 
rudniku n a  Vehršah, dasi t® 
k r a j  imenuje in g a  nazorno 
kaže. V rudniku so pozneje ov 
novili delo, ker  o n j e m  poroča 
novejši  dobi Hacquet. , Pri Bazinu v Pikajcah j e  vod 
in nenaravni bazen, v katerei" 
j e  voda. O tem pisec ugotav^a^ 
Cemu imeti vodo za bazen? y ?  
tovo ne  samo za p r a n j e  cunj ' 
n a p a j a n j e  živine. Razpadajo^ 
hiša  v svojem stare j šem 
ozidja kaže  poseben način zida 
n j a  in razdelitve prostorov, k |  
prav  nič podoben kmečki hiši-

s e  nadal juje  



TO K m m *  KRAJ 

Iz olimpijskega Sarajeva 
v Žiri 

I Naši kolesarji, k i  smo j ih  predstavili že v prejšnji  številki, so se 
etos odpravili n a  propagandno potovanje iz olimpijskega Sarajeva 
a 1000 k m  dolgo pot proti Žirem. Na svoji poti so obiskovali naše 

Prodajalne. 
Objavljamo del spominov Staneta Stanonika. 

. Ko smo v soboto ponoči posed-
, ^ prepoln kombi, na strehi 

^krašenim z 8 kolesi, j e  padal 
Snel dež in nas s prekinitvami 
premija! čez Dolenjsko, mimo 
Bgreba po prenovljeni avtoce-
u do Slavonskega Broda. Raz-

Mloženje s e  j e  dvignilo pred Ze-
goste vlažne oblake 

J^silo žgoče sonce. Nekaj pred 
P^estom Sarajevo smo s e  iz 

zavihteli na kolesa in 
pričeli našo 1000 km dolgo 

Vožnja po mestu j e  bila zah-
vna: veliko prometa, vozniki 
®^®jeni kolesarjev, na desni 
wani tramvajske tračnice. Mo-

. smo biti zelo pazljivi. Ob 
oisku obeh prodajaln smo nad-

Uspešno izvedli reklamno 
• ĉijo, s a j  se j e  zbrala množica 
Bvdušenih ljudi. Popoldne nas 

if vzpon na Igman.Tja pe-
gg 20 km dolga, široka in gladka 
tpu Ogledali smo si prizorišče 
J I k je r  j e  naš Jure prismu-
Di' kolajno zimskih olim-
P Jskih iger in pa skakalnici, že 
pripravljeni, da sprejmeta po-
sumne fante za poletni trening 

® plastiki. Če j e  bil sam vzpon 
g® Igman zahteven, pa smo v 
Pustu nazaj užili tudi drugo 

P medalje. Kar poleteli smo 
®2aj v sarajevsko kotlino. 
V nedeljo j e  bila na vrsti prva 

^Pa: Sarajevo—Konjic—Jabla-
Mostar. Kljub dolžini ni 

Vet P^'Gzahtevna, s a j  smo imeli 
^ hrbet in cesto, ki se j e  

Puščala. Tudi povprečna hi-

»pELO - ŽIVUENJE« j e  
ALPINE, tovarne  

. Žiri, Strojarska 
'•2,  n, sol. o., ki ima v 

sestavi TOZD Proiz-
vodnjo, TOZD Prodajo in  

elovno skupnost skup-
'h služb.  — Ureja ga 

A^^^'iiški odbor:  Marija Д,, ••OIVl UUUUl . ITlUnjU 
^ b r e h t ,  Tat jana  Dolenc, 
j ^ " e n a  Lukančič, Tat jana  
. ohorič, Helena  Kavčič, Win ' If Pišljar, A n u š k a  

avčič  — tehnični u r e d -
„I • Nejko Podobnik — 
- .?vni i n  odgovorni urednik. __ Izha ja  mesečno,  
"ak lada  2200 izvodov.  Fo-

Brigita Zeml ja-
t sic T K  Gorenjsk i  

K r a n j  v 

trost, okrog 35 km na uro, j e  bila 
že kar dirkalna. Da le ni bilo v s e  
idealno, j e  poskrbela desetina 
daljših in krajših, ravnih in za
vitih ter praviloma neosvetlje
nih tunelov, k j e r  j e  bila potreb
na vsa  pazljivost. Kljub dirkal
nemu razpoloženju smo si vzeli 
čas in si ogledali porušeni most 
in muzej v Jablanici, posvečene
g a  v spomin in slavo vsem, ki so 
sodelovali v najslavnejši in naj
pomembnejši bitki, bitki za ra
njence. Čeprav več km oddalje
no od naše trase, smo si ogledali 
istočasno tudi pregrado elek
trarne na Neretvi, visoko 60 me
trov. 

Tudi mostarsko zanimivost, 
kamniti most, nismo izpustili. Z 
njega so za turiste že skakali po
gumni fantje.  

Ponedeljkova etapa Mostar— 
Kardeljevo — Makarska — Split 

j e  bila izredno lepa; vožnja s 
krajšimi vzponi in spusti vse
skozi ob morju, mimo otokov 
Hvar, Brač, pa pod skalnim Bio-
kovom. Pred ciljem nas j e  ta 
dan ustavila nevihta s pravim 
nalivom dežja. Še kako prav j e  
prišel spremljevalni kombi, da 
smo s e  lahko zatekli vanj.  Vihar 
j e  oddivjal naprej, dež pa ni po
nehal. Ni kazalo drugega, kot da 
s e  podamo naprej. Vožnja do 
Splita j e  minila v 1,5 urnem pra
nju  nas in koles. III. etapa Split—Šibenik-Za-
dar j e  prvotno vodila ob sinjem 
Jadranu vzporedno s številnimi 
otoki Komatov. To etapo smo si 
prav dobro zapomnili. V vročem 
sončnem dnevu smo namreč vo
zili brez kolesarskih majic. Nad
v s e  prijetno j e  bilo, žal pa ne 
brez posledic. Sonce nas j e  prav 
grdo opeklo. Bili smo hitri. Tako 
so najpogumnejši že zaplavali 
po morju, ostali pa le hladili 
utrujene noge in razbolele »ta 
zadnje«. 

V sredini etapi smo k a j  kmalu 
po Zadru zavili na celino, mimo 
velikega in mirujočega indu
stri jskega kompleksa Obrovac. 
Pred nami j e  bil ponovno vzpon, 
in to 18 kilometrov čez Velebit, 
š e  težji zaradi vetra v prsa. 

Slejkoprej vsakemu vzponu 
sledi spust. Kar zdrveli smo v 
Liko. Bila j e  to čudovita spre
memba: zeleni travniki, gozdovi, 
ob morju pa kamenje in že ovela 
trava. Pa š e  nekaj.  Vozili smo po 
fantastični cesti, široki, z novo 
asfaltno prevleko, pa š e  v izred
no redkem prometu, s hitrostjo, 

Po z a k l j u č k u  e tape  j e  pr iš lo  n a  vrsto  č iščenje  i n  poprav i la  

Vese lo  srečan je  v e n i  i z m e d  p r o d a j a l n  (Zadar) 

ki se j e  ne bi sramovali niti pra
vi dirkači. Krepko pred rokom 
smo prisopihali na Plitvice in 
prosti čas izkoristili š e  za delen 
ogled narodnega parka. 

V. etapa od Plitvic do Dolenj
skih toplic j e  minila v znamenju 
slabega vremena. Deževati j e  
začelo že pred Karlovcem in na
to vseskozi do Dolenjskih toplic, 
kamor smo prispeli popolnoma 
premočeni. V takih razmerah 

nas niti vzpon na Gorjance ni 
ogrel. Še slabše. Spust, nekaj  ča
sa  celo v megli in dežju v Novo 
mesto, j e  bil zares zoprn. 

Vse j e  že kazalo, da s kolesi 
ne bo težav. Pa smo s e  krepko 
ušteli. Na makadamskih odse
kih iz Dolepjskih toplic proti do
mu, so s e  težave kar vrstile. Bilo 
j e  toliko predrtih zračnic, več 
kot do tedaj vseh skupaj.  

(se nadal juje)  

MOSTAR 
Stari most, 1557-1566. >( 
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Tudi zdravstveni delavci 
potrebujejo oddih 

Poskrbljeno bo za 
n u j n o  zdravstveno 
varstvo m e d  
dopustom 

č a s  dopustov j e  tudi čas 
zmanjševanja  programov v vseh 
dejavnostih, žal tudi v zdrav
stvu. Dobro s e  zavedamo, da so 
Žiri oddaljene od večjih zdrav
stvenih centrov in j e  včasih ta
ko j šn ja  pomoč nujna, zato bomo 
skušali v času dopustov zagoto
viti v s a j  nujno pomoč v dopol
danskem času, ko j e  frekvenca 
obolelih in poškodovanih večja.  

Zato bi obvestil krajane, kako 
bodo poslovale vse  ambulante v 
poletnih mesecih. 

V splošni ambulanti začnemo 
z dopusti in s tem tudi z ordina
cijami samo dopoldan, in sicer: 
Od 15. ju l i ja  do 12. avgusta, ko 
bo na dopustu dr. Radošević ter  
od 12. avgusta do 9. septembra, 
ko bo koristil dopust dr. Sede j .  
Dežurstvo v nočnem času, od 
17. ure  p a  do 6. ure  z jutra j  bo v 
tem obdobju teklo normalno kot 
sedaj .  

Okrnjen bo program dela tudi 
v posvetovalnicah. Tako ne  bo 
posvetovalnice za noseče žene 
20. in 30. ju l i ja  ter  6. avgusta. Gi
nekološka posvetovalnica bo od
padla 30. juli ja;  otroška posveto
valnica pa  3. in 10. juli ja.  

Patronažna služba bo organi
zirana tako, da bo v dopoldan
skem času stalno prisotna ena 
od patronažnih sester. 

v zobozdravstvu bo do 5. av
gusta poslovala ambulanta I. 
(dr. Jereb) in to v turnusih en te
den dopoldan, drugi teden popol
dan. Od 5. avgusta dal je pa  bo 
začela z delom že ambulanta II, 
ki j o  financira žirovsko združe
no delo. Ordinacij ski čas bo 
od 15. avgusta trikrat tedensko, 
po tem datumu pa spet normal
no v e s  teden. Nekoliko bo okr
njen program šolske zobne am
bulante, ki že seda j  teče le tri
krat  tedensko in tak bo ostal v s e  
do prihoda dr. Radoševičeve, to 
j e  do 4. novembra. 

Vse  ordinacijske čase si boste 
lahko ogledali tudi na  vratih po
sameznih ordinacij. 

O delu specialističnih ambu
lant pa bodo pacienti obveščeni 
sproti v splošni ambulanti. 

Prosimo v s e  krajane, da z ra
zumevanjem sprejmejo spre
membe, ki izhaja jo  iz naših ka
drovskih stisk, zavedajoč se, da  
j e  tudi zdravstveni delavec člo
vek, ki  g a  sicer r e s  veže zakon o 
zdravstvenem varstvu in s k r b  za 
človeka, toda prav zaradi odgo
vornega dela j e  zdravstveni de
lavec zelo potreben letnega oddi
ha. 

dr.  Matija JEREB 

Gasilski d o m  v Račevi pod streho. 
Č e p r a v  j e  v r e m e  z e l o  n a g a j a l o ,  s o  g a s i l s k i  d o m  v R a č e v i  ̂  
t e h  d n e h  s p r a v i l i  p o d  s t r e h o .  I z d a t n a  p o m o č  o b č i n s k e  
s k e  z v e z e  i n  k r a j e v n e  s k u p n o s t i  Žir i  s o  s p r i z a d e v n i m  d e l o i "  
o p l o d i l i  r a č e v s k i  gas i l c i .  P o s e b n o  v t e j  f a z i  g r a d n j e ,  t o  j e  '̂ 7 
g r a d n j a  d o  t r e t j e  f a z e ,  s e  j e  i z k a z a l a  t u d i  e k i p a  T e h n i k a ,  
j e  o p r a v i l a  p o l e g  o s n o v n e  p o g o d b e n e  n a l o g e ,  š e  n e k a j  d o d a '  
t n i h  d e l ,  d a  b o  d o m  r e s  f u n k c i o n a l e n .  

Kako pa bo odprta lekarna: 
Od 16. jul i ja  do 6. septembra 

bo lekarna odprta od 7.—15. ure. Most v Brekovicah (skoraj) dograjen. Zrasel j e  res lep 
predvsem koristen objekt, k i  b o  zagotavljal zanesl j ivo pove^ 
zavo Sovre i n  Žirovnice z g lavno cesto, kar  j e  zlasti važno ta' 
krat, kadar  Sora narašča, vaščani p a  potrebujejo tako a "  
drugačno pomoč. 

S 1. j u l i j e m  s m o  v Žireh dobi l i  novo  prodajalno sadja  i n  zele
n j a v e  i n  kot  kaže  j e  zelo dobrodošla. Ponaša se  tudi  z d o k a j  
dobro ponudbo  

INKVIZICIJA XX. STOLETJA 
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